
PRIJE STO GODINA OSNOVAN JE HRVATSKI ©PORTSKI SAVEZ

Piπe  Zdenko JajËeviÊ  

N
akon osnivaËke sjednice Hrvatskog πportskog save-
za 5. listopada 1909., proπlo je gotovo godinu dana
dok vlasti nisu odobrile njegov rad. O djelovanju pr-

ve srediπnje organizacije hrvatskog πporta iznimno se mno-
go pisalo u Sportskoj kronici zagrebaËkog Ëasopisa Vienac.
Naæalost, ne znamo imena autora tih tekstova koji svjedo-
Ëe o izuzetno dobrom poznavanju tadaπnjih πportskih prili-
ka u Hrvatskoj.   

Pod uredniπtvom –ure DeæeliÊa Ëasopis Vienac zabavi i
pouci izlazio je od 1869. do 1903., a ponovno je poËeo izla-
ziti 1910. godine. U broju 8. iz kolovoza 1910. godine Vi-
enac je objavio da je "Hrvatski πportski savez utemeljen
prije godinu dana, a joπ nismo niπta Ëuli o njegovom djelo-
vanju. ZadaÊa tog saveza bila bi ne samo skupiti sva hrvat-
ska πportska druπtva u dobro organiziranu zajednicu, nego
bi se Savez osim toga imao pobrinuti i za dotiËni vanjski
nastup naπih πportskih druπtava. Kao πto su se Ëeπka πport-
ska druπtva valjano organizovala sa svojim πportskim save-
zom te danas uz Ëeπko sokolstvo Ëestito i redovno reprezen-
tiraju Ëeπki πport i Ëeπki narod, tako bi se i naπ πportski sa-
vez imao pobrinuti  da se i na tom polju proËuje ime Hrvat-
ske u stranom meunarodnom svijetu". 

Maari protiv Hrvatskog

πportskog saveza

U istom broju opisano je u
kakvom je poloæaju bio hr-
vatski πport poËetkom XX.
stoljeÊa. BuduÊi da je Hrvat-
ska, u sklopu Austro-Ugar-
ske Monarhije, dræavno-pra-
vno pripadala Maarskoj,
njeni πportski djelatnici nisu
bili skloni ideji o osnivanju
samostalnog Hrvatskog
πportskog saveza. Iako je
Hrvatski πportski savez veÊ
bio osnovan, ali je Ëekao
odobrenje za rad, u tekstu
koji prenosi Vienac iz ma-
arskih novina oËito je da
oni to joπ nisu znali:  "Ma-
dæari se  pak boje osnutka
hrvatskog πportskog saveza,
kako to piπe madæarski

'Sport - Vilag' i vesele se, da se isti joπ nije osnovao. Ta Hr-
vatima i ne treba hrvatskog πportskog saveza, oni imaju
madæarski πportski savez, u koji neka pristupe! I dok su
Madæari prije pomagali »ehe u njihovim samostalnim te-
ænjama protiv Nijemaca, sada su se najedared predomisli-
li, te su se stavili uz bok Nijemaca. Pobojali su se sliËne
borbe Hrvata protiv Madæara, pak su se radije sloæili s Ni-
jemcima, da budu u Austriji i Ugarskoj samo dva velika
πportska saveza: njemaËki (austrijski) i ugarski (madæar-
ski). Eto tako se drugdje radi - a kod nas? Niti se je iπto sa-
mo i pokuπalo joπ uËiniti. A koliko radimo za sebe, tako Êe
i o nama cijeli svijet i suditi. Sada je na pr. Prvi hrvatski
automobilski klub dobio madæarske iskaznice, kao da smo
mi Ëlanovi madæarskog  automobilskog kluba".

Hrvatsko pitanje

Prilikom sastanka Franje BuËara i Pierra de Coubertina u
Parizu 1908. godine dogovoreno je da Hrvatska poπalje
molbu za prijam u Meunarodni olimpijski  odbor. BuduÊi
da Hrvatski πportski savez joπ nije bio osnovan, pretposta-
vlja se da je molba bila napisana na memorandumu Hrvat-
skog sokolskog saveza. To je do danaπnjeg dana ostala ne-
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»lanovi Hrvatskog
veslaËkog kluba na Savi u
Zagrebu 1912. godine
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PlivaËi HA©K-a na treningu u Opatiji 1911. godine
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poznanica, iako je povjesniËar Æivko Radan pokuπao pro-
naÊi taj dokument u arhivu MOO-a. 

Dobro upuÊeni autor teksta u Viencu (br. 8, kolovoz
1910., str. 192) piπe da se na zasjedanju MOO-a trebalo
rjeπavati i hrvatsko pitanje: "Meunarodni olimpijski odbor
zasjedao je dne 11. do 13. srpnja u Luksemburgu umjesto u
Budim-Peπti, poπto su Madæari javili predsjedniπtvu da po-
litiËke prilike nisu sada zgodne za obdræavanje takve sje-
dnice. Glavni predmet sjednice bilo je odreivanje mjesta
za slijedeÊe olimpijske igre, te je na prijedlog pukovnika V.
Balcka, zastupnika ©vedske, odluËeno, da Êe se iste obdræa-
vati g. 1912. u Stockholmu… Hrvatsko pitanje, kako je bi-
lo obeÊano, nije doπlo ni na dnevni red. Hrvatski πportski
savez, koji se je proπle godine osnovao, mogao se je za to
bar malo zainteresovati. Tim viπe πto je sada bila za to vr-
lo zgodna prilika, doËim Êe to teæe iÊi na godinu, poπto je
buduÊa sjednica opet zakazana da Êe se obdræavati u Bu-
dim-Peπti". Autor nije znao da pravila Hrvatskog πportskog
saveza nisu joπ bila potvrena, pa on nije mogao djelovati. 

Zastupanje i nastupanje Saveza u inozemstvu

U Ëlanku ©portska statistika u Viencu broj 10. u listopa-
du 1910., na stranici 236, redakcija se nudi za pripomoÊ u
radu Hrvatskog πportskog saveza. U Ëlanku je naglaπena
vaænost evidentiranja πportskih organizacija koja do tada u
Hrvatskoj uopÊe nije postojala: "Da se uzmogne ustanoviti
broj i rad hrvatskih πportskih druπtava u Hrvatskoj, Slavo-
niji, Dalmaciji, Istri, Bosni i Hercegovini, bilo bi uputno,
da se nam prijave sva hrvatska πportska druπtva. U to ime
neka svako druπtvo poπalje na redakciju Vienca poslije
svake glavne skupπtine popis Ëlanova i odbornika. Dobro
bi bilo i da svako druπtvo poπalje πportskoj naπoj rubrici
propozicije za utrku i rezultate poslije utrka i utakmica.
Koje druπtvo moæe, neka poπalje i kratki historijat svog
druπtvenog djelovanja od svog poËetka, πto takoer ne Êe
biti teπko, poπto Êe se u svakom druπtvu sigurno naÊi koji
Ëlan, koji Êe tu ulogu preuzeti, tim viπe, πto veÊina druπtva
postoje tek nekoliko godina. Razumije se samo po sebi, da

Êemo tekar na taj naËin moÊi saznati za sva naπa πportska
druπtva i za njihov rad i nerad. A tek onda, kada Êemo se
upoznati, moÊi Êemo pristupiti i ostvarenju Hrvatskog
πportskog saveza, koji Êe tada preuzeti zadaÊu ureenja
naπih domaÊih πportskih prilika, kano i zastupanje i nastu-
panje naπeg saveza u inozemstvu".

Svrha je saveza dvojaka

Na prvoj redovitoj glavnoj skupπtini Hrvatskog πport-
skog saveza 30. oæujka 1911. godine izabran je glavni
odbor na Ëelu s predsjednikom  Ljudevitom Andrassyjem i
potpredsjednikom Franjom BuËarom. U Viencu broj. 4. iz
1911. o toj je skupπtini  napisano: "Ujedno bude zakljuËe-
no, da se ponovno zamole sva hrvatska πportska druπtva da
pristupe u ©portski savez, da uzmogne isti πto prije zapoËe-
ti svojim djelovanjem. Doskora osnovat Êe se posebna se-
kcija za razne vrsti πportova, koje Êe se onda samostalno
razvijati pod vrhovnom upravom glavnog odbora. Ujedno
kani Savez prirediti posebne utakmice, kod kojih Êe smjeti
sudjelovati samo zaËlanjena druπtva, kao πto kani i kod
utakmica saveznih druπtava, raspisati savezne nagrade i
savezna prvenstva. Svako savezno druπtvo, koje Êe priredi-
ti takvu πportsku zabavu, imat Êe je prije najaviti Savezu,
koji Êe redigovati i odobriti, te Êe tako doprinijeti, da Êe se
πport i u Hrvatskoj poËeti razvijati sistematskim putem.
Svrha je saveza dvojaka t.j. prema vani, da hrvatskom
πportu pribavi u internacionalnom savezu ono mjesto, koje
ga ide  - i prema unutra, promicanje naime πporta meu
Hrvatima, biti vrhovni forum u πportskim πportovima, ure-
ivati propisnike i  poslovnike za pojedine grane πporta".

Literatura

1. Vienac, 1910, 8 (1), 8
2. Vienac, 1910, 10 (1), 236
3. Vienac, 1911, 4 (1), 123 - 124
4. MacanoviÊ, H. (1971). ZagrebaËki Ëasopis Vienac o Hrvat-

skom πportskom savezu. Povijest sporta. 8 (2), 696 - 702

OLIMP-prelom 32  10/1/09  11:30  Page 31


